
Informe del rector al Consell de Govern 
23.07.2007 
 
El rector dóna la benvinguda a Mercè Ginjaume com a representant del Consell 
d’Instituts Universitaris, en substitució d’Enric Fossas. 
 
Consell d’Universitats: les atribucions professionals de les titulacions tècniques 
El rector informa que s’han celebrat dues reunions del Consell d’Universitats. Explica 
que s’hi han tractat els esborranys del tres reials decrets pendents: el d’acreditació, el 
d’accés i el d’ordenació dels ensenyaments tècnics oficials, que és el que representa 
una grau de complicació més alt. 
 
Informa que malgrat algunes incerteses, finalment el nom dels ensenyaments seguirà 
la fórmula més simple, és a dir, graduat o graduada en ... per la universitat... en l’àmbit 
de l’enginyeria i l’arquitectura.  
 
Un altre tema tractat són les atribucions professionals vinculades al títol de grau i 
màster, ja que, per ara, el document queda obert. En aquest sentit, el rector informa 
que s’ha arribat a un pacte entre les universitats, els col·legis professionals i els 
ministeris corresponents pel qual, i transitòriament fins que entri en vigor la llei 
corresponent, es redactaran les atribucions perquè les universitats puguin elaborar els 
plans d’estudis. L’acord, ratificat pel Consell d’Universitats, està en la línia de 
reconèixer que els nous títols d’enginyer o enginyera definits pels títols de grau i de 
màster no equivalen exactament als actuals títols d’enginyer tècnic o enginyera tècnica 
i de cicle llarg. 
 
El rector afegeix que el 13 de setembre tindrà lloc una reunió de la Subcomissió 
d’Ensenyaments Tècnics, en la qual seran presents els rectors i representants dels 
col·legis i ministeris implicats per avançar en aquest assumpte. El rector conclou sobre 
aquest tema que cada vegada és més evident que serà impossible poder presentar els 
plans d’estudis el 31 de gener de 2008.  
 
El rector també fa referència al fet que, finalment, el professorat que impartirà els 
màsters només haurà de ser doctor en el cas dels crèdits reconeguts com a formació 
de doctorat. En la resta de casos, serà suficient que el professorat doctor imparteixi el 
50 % dels crèdits. Afegeix que la denominació dels màsters regulats i que figuren al 
registre de titulacions serà màster universitari per diferenciar-los de l’oferta de postgrau 
i formació continuada. 
 
L’ACUP prepara el llibre blanc de la universitat catalana 
El rector informa de la reunió de l’Associació Catalana d’Universitats Públiques que va 
tenir lloc el 4 de juliol, en la qual es va tractar sobre la redacció d’un llibre blanc de la 
universitat catalana, que podria presentar-se al novembre i en el qual es tractarien els 
trets de futur del sistema universitari català i la definició de la marca Universitats de 
Catalunya. El rector fa referència als temes que abastarà aquest llibre blanc: el 
finançament, la recerca, el desenvolupament i la innovació, la governança, les 
polítiques de personal i la relació universitat-societat-territori. 
 
Els rectors presenten la seva visió del futur de la universitat a La Vanguardia 
El rector informa que durant aquest juliol s’ha publicat al rotatiu La Vanguardia una 
sèrie de quatre articles signats pels rectors de les universitats públiques catalanes en 
els quals es plasma el rol decisiu del sistema universitari català en el futur del país. 
Afegeix que queda un article per tancar la sèrie, que es publicarà abans d’acabar el 
juliol. 
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Pel que fa a l’evolució de la situació al Departament d’Universitats, Empresa i 
Innovació, informa que s’avança molt lentament: no se n’ha nomenat el gerent i fa 
només uns dies que es van nomenar formalment els dos subdirectors generals 
anunciats. Afirma que no hi ha notícies sobre la modificació de la Llei catalana 
d’universitats, ni sobre el mapa de les titulacions, un tema que no s’ha tractat encara a 
cap Consell Interuniversitari de Catalunya. Sobre aquest tema afegeix que, per 
exemple, no s’ha debatut la necessitat de crear les noves facultats de medicina, que 
ha anunciat recentment la Conselleria com a resposta a l’increment de la demanda de 
places en la preinscripció. 
 
Acord amb l’ONCE 
El rector informa de la reunió amb el director general de l’ONCE i explica que es 
treballa perquè, a través de la Càtedra d’Accessibilitat, la UPC participi de manera 
important en un projecte CENIT. 
 
Acreditació dels investigadors 
El rector informa de la reunió mantinguda amb el conseller d’Universitats, Empresa i 
Innovació, Josep Huguet, per demanar el suport de la Conselleria en l’acreditació dels 
investigadors que treballen als centres de recerca i innovació de les empreses i que 
podria realitzar l’AIDIT.  
 
Impuls al Consorci Europeu de l’Alimentació, amb seu a Barcelona 
El rector anuncia la col·laboració amb la Fundació Triptolemos per crear el Consorci 
Europeu de l’Alimentació a Barcelona. Afegeix que el pas previ és un conveni que s’ha 
de signar amb la Cambra de Comerç, Indústria i Navegació i Fira de Barcelona. 
 
El rector informa de la seva presència en l’acte inaugural de la seu de Fusion for 
Energy, l’empresa comuna europea que impulsa el projecte ITER, un reactor de fusió 
termonuclear experimental amb el qual es farà recerca sobre noves fonts d’energia. La 
gestió administrativa i dels projectes de recerca de l’ITER es realitzarà des de 
Catalunya i a l’edifici, que s’ubicarà a la zona del Besòs, hi treballaran unes 300 
persones. 
 
Anàlisi de l’educació superior a Iberoamèrica 
Entre els actes institucionals als quals ha assistit, el rector destaca el lliurament de 
premis de l’Olimpíada Informàtica i la seva presència en el seminari organitzat pel 
CINDA a Xile, en el qual la UPC va tenir una participació destacada amb una ponència 
sobre recerca i finançament. Explica que està prevista per a l’octubre l’organització 
d’unes jornades del CINDA, en les quals es presentarà el llibre L’educació superior a 
Iberoamèrica 2007, sobre les universitats iberoamericanes i aspectes com ara la 
recerca, el finançament i la qualitat. Destaca que el document conté una relació 
detallada de la situació de les universitats i els països i afirma que és força interessant, 
ja que és la primera vegada que es reuneix aquesta informació. 
 
Informa també que a finals d’agost, a Tòquio, tindrà lloc un congrés sobre educació 
superior, al qual assistirà i en el qual participarà amb dues ponències: una sobre el pla 
Sostenible 2015 i una segona per presentar el tercer informe de l’educació superior, 
que es farà públic al març de 2008, sobre els reptes de l’educació superior i seu paper 
emergent per al desenvolupament humà. 
 
Entre els convenis signats, el rector destaca el que s’ha formalitzat amb AGBAR, que 
tracta sobre aspectes vinculats a la sostenibilitat. 
 
També informa de les negociacions que s’estan duent a terme sobre la presència de la 
UPC al patronat de la Fundació Centre CIM i a l’Institut Català de Tecnologia, l’ICT. 
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D’altra banda, explica que s’ha realitzat una cessió d’espais al Centre Superior 
d’Investigacions Científiques, CSIC, que ocupava fins ara APPLUS, a la Facultat de 
Matemàtiques, al Parc Científic i Tecnològic de Barcelona. 
 
Entre els actes que han tingut lloc a la UPC, el rector informa de la celebració del 
Congrés UPC Sostenible 2015, que va tenir un gran èxit i a partir del qual s’han 
consolidat dues propostes: una federació de la sostenibilitat de la UPC i la introducció 
d’aquest concepte en els nous programes de grau. 
 
El rector informa que s’està avançant en una política de dobles titulacions amb les 
politècniques de Madrid i València orientades a estudiantat de la Xina. Apunta que 
s’avança igualment en l’impuls de centres de coneixement i innovació sobre energia i 
TIC, creats en el marc del European Institute of Innovation Technology, sorgit de 
l’assemblea del CLUSTER. 
 
Sobre la Fundació Universitat Politècnica de Catalunya, anuncia que s’ha renovat la 
ISO 9001.  
 
Informa també que en l’àmbit del pla d’habitatge s’està treballant en les possibilitats de 
sòl a Manresa, Sant Cugat, Castelldefels i Terrassa. Fa referència al fet que en 
aquesta última ciutat, es col·labora amb el Museu de la Ciència i de la Tècnica en la 
promoció dels estudis.  
 
El rector fa una valoració sobre els resultats de la preinscripció i explica que la 
davallada demogràfica afecta la UPC i més encara el fet que les dones no trien la 
Politècnica. 
 
Avança l’elaboració del mapa d’estudis de grau  
El rector informa sobre la continuació en els treballs sobre el mapa de grau, els quals, 
apunta, porten una mica de retard, tot i que els informes ja estan lliurats i que, 
paral·lelament, s’està avançat en el grup de treball que tracta com ha de ser 
l’estructura dels estudis de grau. 
 
Informa que el Consell Executiu ha aprovat l’acord assolit sobre el Pla d’inversions 
universitàries, el PIU, segons el qual la UPC obtindrà per als propers set anys 120 
milions d’euros i 7 milions d’euros més per als centres adscrits (4 per a l’EUETIB i 3 
més per a l’Escola d’Igualada, que s’invertiran en un nou edifici). 
 
Entre els premis rebuts, el rector destaca el que s’ha concedit a la Càtedra 
d’Accessibilitat per part de l’Associació GIMM de Mataró. 
 
Altres premis i distincions 
Medalla Ildelfons Cerdà, atorgada a Antonio Gens Solé, professor del Departament 
d’Enginyeria del Terreny, Cartogràfica i Geofísica, atorgat pel Col·legi d’Enginyers de 
Camins, Canals i Ports de Catalunya. 
Escut d’Or del Col·legi d’Enginyers Tècnics Agrícoles de Catalunya, atorgat al 
professor Xavier Martínez Farré, del Departament d’Enginyeria Agroalimentària i 
Biotecnologia. 
Premi FAD de Pensament i Crítica 2007, atorgat als professors Antonio Pizza i Josep 
M. Rovira, del Departament de Composició Arquitectònica. 
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